

December 12, 2025

Joint statement on the development of a national strategy respecting environmental racism and environmental justice

The undersigned community organizations and allies express our support for the important work Environment and Climate Change Canada is undertaking to develop Canada's first national strategy to assess, prevent and address environmental racism and to advance environmental justice.

The National Strategy Respecting Environmental Racism and Environmental Justice Act, passed in 2024, mandates the minister to examine the links between racialization, socio-economic status and environmental risk, and to develop a national strategy setting out measures that can be taken to advance environmental justice and to assess, prevent and address environmental racism. The new law and strategy were met with much excitement by the public, hopeful that the opportunity to address environmental racism would finally become reality in Canada.

A credible strategy will:

- Address past, present and future cases of environmental racism;
- Centre impacted communities and commit to meaningful engagement and consultation;
- Introduce an environmental equity lens for decision-making across all government departments, including the new Major Projects Office;
- Incorporate data gathering and mapping, including consideration of ecological, social and cultural determinants of population health, not only health indicators;
- Reinforce related programs, policies and legislative mandates, including UNDRIPA and the right to a healthy environment under the *Canadian Environmental Protection Act*;
- Include a mechanism for co-ordinating with other levels of government, and seek to catalyze broader action;
- Be backed by adequate resources and capacity for implementation.

A 2020 report by the UN Special Rapporteur on Toxic Wastes and Human Rights pointed to “a pattern in Canada where marginalized groups, and Indigenous peoples in particular, find themselves on the wrong side of a toxic divide, subject to conditions that would not be acceptable elsewhere in Canada.” Racialized and Indigenous communities are frequently on the front lines of climate change and environmental degradation, and more exposed to pollution. People in racialized and Indigenous communities can also face higher risks due to factors including their gender, sexual orientation, income, geographic location including rural and remote areas, immigration status and disability.

Yet population exposure data in Canada is not typically disaggregated by race or income level, masking the problem. An equity lens on environmental policy and decision-making has too often been absent.

This new work is more important than ever, as the government pursues major projects on fast timelines and with reduced regulatory oversight. Exacerbating environmental racism and injustice is not in the national interest. Advancing environmental justice is a nation-building strategy.

- 53 -

Endorsements:

Armstrong Spallumcheen Trails Society

Breast Cancer Action Quebec / Action cancer du sein du Québec

British Columbia Civil Liberties Association

Canadian Association of Nurses for the Environment

Canadian Association of Physicians for the Environment

Canadian Environmental Law Association

Canadian Parks and Wilderness Society Northern Alberta

Canadian Partnership on Children's Health and Environment

Canadian Public Health Association

Centre for Environmental Justice

Coalition of Black Trade Unionists, Ontario Canada Chapter

David Suzuki Foundation

East Coast Environmental Law

Ecojustice

Ecology Action Centre

Environmental Defence

Fédération des femmes du Québec

Federation of Sisters of St. Joseph of Canada

Food Secure Canada / Réseau pour une alimentation durable

For Our Kids

Friends of Fish Society

Friends of the Earth Canada

Global Afrikan Congress -NS Chapter

Green Ummah

Institut Santé et société (UQAM)

KAIROS: Canadian Ecumenical Justice Initiatives

Legal Advocates for Nature's Defence

Living With The Land Foundation

Manitoba Eco-Network

Mennonite Central Committee Canada

Mères au Front

Mikmaq rights holder

MiningWatch Canada

Musical Friends NS

My Sea to Sky

NB Lung

Prevent Cancer Now

Réseau d'action des femmes en santé et services sociaux

Réseau québécois d'action pour la santé des femmes (RQASF)

Réseau québécois des groupes écologistes

Rivers Without Borders

Save Estuary Land Society

Save Record Ridge Action Committee

Shake Up The Establishment (SUTE)

Skeena Watershed Conservation Coalition

Sunshine Coast Conservation Association

The Canadian Coalition of Environmental and Climate Justice

The ENRICH Project

The Presbyterian Church in Canada

Vancouver Island Water Watch Coalition

Vigilance OGM

West Coast Environmental Law Association

Women's Healthy Environments Network

For more information please contact:

Shawn Smith, Staff Lawyer

West Coast Environmental Law Association

ssmith@wcel.org, 604.684.7378 ext. 239

12 décembre 2025

Déclaration conjointe sur l'élaboration d'une stratégie nationale visant le racisme environnemental et la justice environnementale

Les organisations communautaires et alliées soussignées expriment leur soutien au travail important entrepris par Environnement et Changement climatique Canada pour développer la toute première stratégie nationale visant à évaluer, prévenir et contrer le racisme environnemental au Canada, ainsi qu'à faire progresser la justice environnementale.

La *Loi sur la stratégie nationale relative au racisme environnemental et à la justice environnementale*, adoptée en 2024, exige que le ministre examine les liens entre la racialisation, le statut socioéconomique et les risques environnementaux, et qu'il élabore une stratégie nationale définissant les mesures pouvant être prises pour faire avancer la justice environnementale et pour évaluer, prévenir et contrer le racisme environnemental. Cette nouvelle loi et la stratégie à venir ont suscité beaucoup d'enthousiasme au sein du public, qui voit enfin se concrétiser la possibilité d'aborder réellement le racisme environnemental au Canada.

Une stratégie crédible doit :

- Aborder les cas de racisme environnemental passés, présents et futurs;
- Centrer les communautés touchées et s'engager à une participation et une consultation significative;
- Introduire une analyse d'équité environnementale dans la prise de décision à travers l'ensemble des ministères, y compris le nouveau Bureau des grands projets;
- Intégrer la collecte de données et la cartographie, en tenant compte des déterminants écologiques, sociaux et culturels de la santé des populations, et pas seulement des indicateurs de santé;
- Renforcer les programmes, politiques et mandats législatifs connexes, notamment la mise en œuvre de la Déclaration des Nations unies sur les droits des peuples autochtones (DNUDPA) et le droit à un environnement sain inscrit dans la *Loi canadienne sur la protection de l'environnement*;
- Inclure un mécanisme de coordination avec les autres ordres de gouvernement et chercher à catalyser une action élargie;
- Être soutenue par des ressources et des capacités suffisantes pour assurer sa mise en œuvre.

Un rapport de 2020 du Rapporteur spécial des Nations unies sur les déchets toxiques et les droits humains soulignait « un modèle au Canada où les groupes marginalisés, et particulièrement les peuples autochtones, se retrouvent du mauvais côté d'un fossé toxique, soumis à des conditions qui ne seraient pas acceptées ailleurs au Canada. » Les communautés racisées et autochtones se trouvent fréquemment en première ligne face aux changements climatiques et à la dégradation environnementale, et sont davantage exposées à la pollution. Les personnes vivant dans ces communautés peuvent également être plus à risque en raison de divers facteurs, dont le genre, l'orientation sexuelle, le revenu, l'emplacement géographique, notamment en zones rurales ou éloignées, le statut d'immigration et le handicap. Pourtant, les données d'exposition environnementale au Canada ne sont généralement pas ventilées selon la race ou le revenu, ce qui masque l'ampleur du problème. Une perspective d'équité dans les politiques et les décisions environnementales a trop souvent été absente.

Ce nouveau travail est plus crucial que jamais, puisque le gouvernement poursuit des projets majeurs sur des échéanciers accélérés et avec un encadrement réglementaire réduit. Aggraver le racisme environnemental et l'injustice environnementale n'est pas dans l'intérêt national. Faire progresser la justice environnementale constitue une véritable stratégie de renforcement national.

- 53-

Appuis:

Armstrong Spallumcheen Trails Society

Breast Cancer Action Quebec / Action cancer du sein du Québec

British Columbia Civil Liberties Association

Canadian Association of Nurses for the Environment

Canadian Association of Physicians for the Environment

Canadian Environmental Law Association

Canadian Parks and Wilderness Society Northern Alberta

Canadian Partnership on Children's Health and Environment

Canadian Public Health Association

Centre for Environmental Justice

Coalition of Black Trade Unionists, Ontario Canada Chapter

David Suzuki Foundation
East Coast Environmental Law
Ecojustice
Ecology Action Centre
Environmental Defence
Fédération des femmes du Québec
Federation of Sisters of St. Joseph of Canada
Food Secure Canada / Réseau pour une alimentation durable
For Our Kids
Friends of Fish Society
Friends of the Earth Canada
Global Afrikan Congress -NS Chapter
Green Ummah
Institut Santé et société (UQAM)
KAIROS: Canadian Ecumenical Justice Initiatives
Legal Advocates for Nature's Defence
Living With The Land Foundation
Manitoba Eco-Network
Mennonite Central Committee Canada
Mères au Front
Mikmaq rights holder
MiningWatch Canada
Musical Friends NS
My Sea to Sky
NB Lung

Prevent Cancer Now

Réseau d'action des femmes en santé et services sociaux

Réseau québécois d'action pour la santé des femmes (RQASF)

Réseau québécois des groupes écologistes

Rivers Without Borders

Save Estuary Land Society

Save Record Ridge Action Committee

Shake Up The Establishment (SUTE)

Skeena Watershed Conservation Coalition

Sunshine Coast Conservation Association

The Canadian Coalition of Environmental and Climate Justice

The ENRICH Project

The Presbyterian Church in Canada

Vancouver Island Water Watch Coalition

Vigilance OGM

West Coast Environmental Law Association

Women's Healthy Environments Network

Pour plus d'informations veuillez contacter:

Shawn Smith, Staff Lawyer

West Coast Environmental Law Association

ssmith@wcel.org, 604.684.7378 ext. 239